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Vážení občané Mrače,  

přinášíme první číslo Mračského zpravodaje v roce 2019. 
Zároveň jde o číslo z jistého úhlu pohledu zcela první. Ano, 
navazujeme na zpravodaj, který byl vydáván před lety, a mnozí 
jste četli prosincové vydání v roce 2018. To šlo ale ještě o verzi 
improvizovanou, zkušební, narychlo napsanou i vytištěnou. Než 
jsme se pustili do oficiální verze, chtěli jsme zkusit, co takové 
vydávání místního zpravodaje obnáší, jestli bude možné ho 
vydávat, zda to dokážeme. Nyní držíte v ruce první číslo 
obnoveného zpravodaje, jehož vydávání bylo schváleno 
zastupitelstvem obce.  

V roce 2019 si připomínáme nejedno významné jubileum. 
Rozhodli jsme se proto, že vám chceme přinášet zprávy 
z historie, které se k těmto datům vztahují. V tomto čísle 
začínáme hned dvěma články. První z historických exkurzů se 
dotýká vzniku československé koruny, která vznikla měnovou 
rozlukou v březnu roku 1919. Druhý historický článek se 
vztahuje k okupaci v roce 1939 a popisuje události tohoto roku 
tak, jak se o nich můžeme dočíst v kronice Mrače. Významná 
jubilea se dotýkají nejen věcí veřejných, ale i soukromých. 
Přinášíme proto rozhovor s mračskou rodačkou a kronikářkou - 
paní Marií Fialovou.  

Ve zpravodaji se chceme pravidelně věnovat spolkovému 
životu. Tentokrát představujeme nově založený pobočný spolek 
Českého svazu žen, který u nás v obci začíná být činný. Jeho 
členky v posledních měsících uspořádaly řadu akcí. Spolek se 
v článku představuje a nabízí možnost stát se členkou 
organizace. 

Připravili jsme i praktické informace. Obsáhleji se věnujeme 
tématu základních a mateřských škol v okolí. Přinášíme zprávy  
o tom, jaké školy a školky v okolí máme a v jakých termínech se 
budou letos konat zápisy.  

Kromě obsahových článků ve zpravodaji naleznete informace  
o tom, co se v Mrači za poslední měsíce odehrálo a na co se  

 
  

v následujících měsících můžete těšit. 
Kalendárium je do konce června, kdy můžete ve 
schránce očekávat další výtisk Mračského 
zpravodaje. Kdybyste do té doby měli chuť 
přispět článkem, pozvánkou na akci nebo pokud 
byste chtěli upozornit na něco, o čem bychom 
měli napsat, napište nám na e-mailovou adresu 
zpravodaj@mrac.cz , a to do 1. června.         
                                                za redakci Andrea Krchová 
 
  

 

více čtěte na straně 5 

 

Foto: Iveta Stegurová 

 

mailto:zpravodaj@mrac.cz
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ZPRÁVY Z OBCE 
Výpis z usnesení ze 4. zasedání 

zastupitelstva obce Mrač ze dne 18. 2. 2019 

Usnesení č. 1-4/2019: 
Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtové opatření č. 4, 
které upravuje skutečné příjmy a výdaje finančních 
prostředků obce v roce 2018. 

Usnesení č. 2-4/2019: 
Zastupitelstvo obce schvaluje finanční částku 150 tis. Kč 
na stavbu přístřešku pro dopravní automobil. (pro SDH 
Mrač, pozn. red.) 

Usnesení č. 3-4/2019: 
Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočet obce na rok 
2019. 

Usnesení č. 4-4/2019: 
Zastupitelstvo obce schvaluje rozpočtový výhled pro 
období roků 2020 a 2021. 

Usnesení č. 5-4/2019: 
Zastupitelstvo obce schvaluje vyhlášku č. 1/2019, kterou 
se ruší vyhláška č. 2/2018 o nočním klidu. 

Usnesení č. 6-4/2019: 
Zastupitelstvo obce:   
- vymezuje dobu nočního klidu v noci z 15. na 16. června 
2019 od 2:00 do 6:00 hodin a z 31. prosince 2019 na  
1. ledna 2020 od 2:00 do 6:00 hodin, 
- schvaluje vydání obecně závazné vyhlášky č. 2/2019  
o nočním klidu. 

Usnesení č. 7-4/2019: 
Zastupitelstvo obce schvaluje vydávání Mračského 
zpravodaje. 

Usnesení č. 8-4/2019  
Zastupitelstvo obce bere na vědomí a schvaluje Smlouvu  
o budoucí smlouvě o zřízení věcného břemene a dohodu  
o umístění stavby vedení NN na pozemku parc. č. 727/1 
v k. ú. Mrač se společností ČEZ Distribuce a.s., Teplická 
874/8, Děčín a pověřuje starostu obce k podpisu 
smlouvy. 

Termíny dalších zasedání zastupitelstva obce v roce 
2019 byly navrženy na 15. dubna, 24. června, 9. září, 11. 
listopadu a 16. prosince 2019. 

 

Volby do Evropského parlamentu 
Volby do Evropského parlamentu se uskuteční ve dnech 
24. až 25. května 2019. Okrsková volební místnost se bude 
jako obvykle nacházet v budově Obecního úřadu Mrač čp. 
14 v prvním patře. Voliči, kteří jsou indisponováni tak, že 
se nemohou v době konání voleb dostavit do volební 
místnosti, mají možnost zavolat na obecní úřad na tel. 
číslo: 317 779 233. Tam si mohou domluvit, aby pověřený 
člen volební komise s volební urnou dorazil přímo k nim 
domů.  

Volební místnosti budou v České republice v pátek 24. 
května otevřené od 14:00 hodin do 22:00 hodin  
a v sobotu 25. května od 8:00 hodin do 14:00 hodin. 
Vzhledem k tomu, že v některých státech Evropské unie 
probíhají volby v neděli, budou celkové volební výsledky 
k dispozici patrně až v neděli večer či během pondělí. 

připravila Věra Pilátová 

 OBEC MRAČ OZNAMUJE 

JARNÍ  ÚKLID  V OBCI 

na podporu akce „Ukliďme svět, Ukliďme Česko“ 

 
KTERÝ SE BUDE KONAT V SOBOTU 6. 4. 

2019 

 OD 09:00 HODIN 

Prosíme vlastníky či nájemce nemovitostí, aby provedli 
úklid všech veřejných prostor před svou nemovitostí - 
podél oplocení nebo okolo domu (zametení chodníků popř. 
komunikace nebo shrabání zeleně a sebrání odpadků). 

Odpad soustřeďte u své nemovitosti na hromádkách. 
Obec provede odvoz. 

 
DĚKUJEME VŠEM, KTEŘÍ POMOHOU! 

 

 

 

http://www.uklidmecesko.cz/
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VÍTÁNÍ OBČÁNKŮ 
Vážení rodiče,  
v měsíci říjnu proběhne v sále Obecního úřadu v Mrači slavnostní 
přivítání dětiček narozených od ledna 2017 do června 2019. 

Pokud máte zájem zúčastnit se této slavnostní akce,  
kontaktujte nás, prosím:  
tel. č. 317 779233,  P. Slancová,  
e-mail: ou@mrac.cz.            

Uzavírka přihlášek:  31.08.2019 

https://pixabay.com/cs/illustrations/ru%C4%8Dn%C3%AD-pap%C3%ADr-r%C5%AF%C5%BEe-scrapbook-4022921/
mailto:ou@mrac.cz
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BYSTŘIČTÍ OCHOTNÍCI V MRAČI 
 

Krátce před vydáním aktuálního čísla 
Mračského zpravodaje uspořádala ZO 
ČSŽ Mrač ve spolupráci se Sdružením 
zdravotně postižených divadelní 
představení pro dospělé.  
Hrálo se v neděli 24. března 2019 
v podvečer v obecním sále. Vstupné bylo 
dobrovolné. Diváci na představení 
dorazili v hojném počtu, někteří  
i z nedalekého Poříčí nad Sázavou. Měli 
příležitost zhlédnout komedii Postel pro 
anděla od dramatika Jaroslava Koloděje 
v nastudování DS Ludvíka Němce 
Bystřice. Nasazení herců bylo 
obdivuhodné. Obecenstvo je po zásluze 
ocenilo bouřlivým závěrečným 
potleskem.            připravila Věra Pilátová 

 

STALO SE 

VÁNOČNÍ SETKÁNÍ 
 
V posledních letech se stalo tradicí setkání občanů na 
Štědrý den na návsi.  Také v loňském roce uspořádal 
Sbor dobrovolných hasičů ve spolupráci s obcí setkání 
u vánočního stromu a nového vyřezávaného betlému.  
Pořadatelé zajistili občerstvení, někteří spoluobčané 
donesli také cukroví i jiné pochoutky. Na návsi vonělo 
svařené víno, punč, čaj i grog, všeho bylo dostatek. 
Vánoční koledy si všichni mohli zazpívat společně  
s Jindřichem Fritschem za doprovodu Radima 
Linharta, známého hudebníka a skladatele. 

Radim Linhart je držitelem světového rekordu  
v kategorii Pianista s největším repertoárem, 
zapsaného v Guinessově knize rekordů s počtem 
3.210 skladeb. 

Věřím, že i v loňském roce vánoční setkání splnilo svůj 
účel. Sejít se a popovídat si se známými, zazpívat si 
koledy a zapomenout tak na předvánoční shon  
a připravit se na večerní setkání rodiny s blízkými.  

 
František Zvolský, starosta obce 

 

Foto: Veronika Pilařová 

Foto: Lenka Hrušková 

Foto: Lenka Hrušková 
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TŘÍKRÁLOVÁ SBÍRKA 

Na Tři krále tentokrát chodily po Mrači dvě 
skupinky králů. Dohromady vybrali od 
Mračských 4 240 korun. Tyto peníze se přidaly 
k vybraným částkám z Poříčí, Čtyřkol, 
Javorníku a Čerčan. Celkem se tak vybralo 50 
074 korun. Z těchto peněz zůstane v regionu 
32 548 korun. Z toho 15 000 korun se použije 
na pomoc rodině s autistickými dětmi jako 
příspěvek na osobní asistenci, 10 000 korun na 
vybavení pro mobilní Hospic Dobrého pastýře 
a 7 548 korun zůstane ve farnosti pro pomoc 
potřebným. 

Ostatní peníze jdou podle schématu 
uveřejněného před Vánoci na Charitu.         

za organizátory Přemysl Žák 

MASOPUST 

Letošní masopust jsme oslavili v sobotu 2. března již druhým 
ročníkem znovuobnoveného masopustního průvodu. 

Zúčastnilo se asi čtyřicet dospělých a dětí v maskách  
a proměnlivý počet doprovázejících „civilistů“. Masopustní veselí 
doprovodila muzika čítající dudy, dvoje housle, kytaru a různá 
chrastítka a bubínky. Zpívaly se písničky z masopustního zpěvníčku  
i všeobecně známé lidovky. 

Trasa tentokrát vedla z návsi ulicí ke Křenčínu dále kolem statku 
doprava, u školky doprava a dále podél řadových domků k vlakové 
zastávce. Končilo se u bývalého dětského hřiště v Podmračí. Občas 
se našel hospodář či paňmáma, která počastovala účastníky 
průvodu úsměvem, něčím na zub, či kapkou lahodného truňku. 

„V dobrém jsme se sešli“ kolem desáté – a v ještě lepším rozešli 
kolem jedné odpoledne.                        Přemysl Žák, organizátor akce 

 

Foto: Iveta Stegurová 

HASIČSKÝ PLES 2019 
 
V sobotu 26. 1. 2019 pořádal spolek SDH Mrač 
opět hasičský ples. K tanci a poslechu hrála 
skupina (Po)krok z Vranova. Nechyběla ani 
bohatá tombola.  
Účast byla velká, tanec pravidelně střídalo 
doplňování tekutin. Všichni si zábavu užili a již 
nyní se těší, jak si to napřesrok zopakují. 
V roce 2020 se Hasičský ples bude konat 
v pátek 24. ledna. 

za SDH Mrač Katka Dvořáková 

MASKY, VESELÍ, TANEC A SMÍCH 
To vše bylo k vidění v odpoledních hodinách v neděli 17. 
2. 2019 u nás v Mrači, v obecním sále. Dětský karneval 
pořádala, jako každý rok, kulturní komise obce Mrač. 
Sešlo se přes čtyřicet dětiček v doprovodu dospěláků 
v úžasných maskách pohádkových postav, filmových 
hrdinů, sportovců, zvířátek …   
Moderátor DJ MORAVA s pomocnicí roztančili malé  
i velké návštěvníky. Děti si zasoutěžily, také zazpívaly  
a zarecitovaly do mikrofonu. Karneval trval skoro dvě 
hodiny, takže si to všichni náramně užili. 
Těšíme se na krásné masky opět v příštím roce. 

za kulturní komisi Šárka Zvolská 
 

 



MRAČSKÝ ZPRAVODAJ 
 
 

6 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

2. ROČNÍK MRAČSKÉHO UZLE 
 

V sobotu 2. března uspořádal Sbor 
dobrovolných hasičů v Mrači již druhý 
ročník soutěže pro mladé hasiče – Mračský 
uzel.  

Děti závodily ve družstvech, ve vázání 
5 základních uzlů dle směrnice hry Plamen – 
v kategorii Mladší a Starší. 

Soutěže se zúčastnili mladí hasiči z SDH Jankov, SDH Krhanice, SDH 
Bystřice, SDH Přestavlky a SDH Mrač. První místa v obou 
kategoriích putovaly opět do Jankova, odkud zároveň pochází 
nejrychlejší závodnice v kategorii Mladší – Zuzanka Š. 

V kategorii Starší byla nejrychlejší Míša V. - závodnice z Mrače. 

SDH Mrač chce tímto poděkovat všem soutěžícím i fanouškům za 
podporu a doufá, že i v následujících ročnících bude účast stále 
vyšší. 

V Mrači je uzlování i jednou z disciplín na červnové soutěži pro 
mladé hasiče – Mračský Florián, kde děti ve družstvech závodí 
také v disciplínách TFA, štafetě požárních dvojic a požárním útoku. 
Tato soutěž proběhne v sobotu 8. června 2019 na návsi v Mrači. 

za SDH Mrač Katka Dvořáková 

 

Výsledky – Mračský uzel 2019 
Kategorie „Mladší“ 
1. místo SDH Jankov „A“ mladší - holky 
2. místo SDH Jankov „B“ mladší 
3. místo SDH Bystřice mladší 
4. místo SDH Mrač mladší 
5. místo SDH Krhanice mladší 
Kategorie „Starší“ 
1. místo SDH Jankov „A“ starší 
2. místo SDH Mrač „B“ starší - kluci 
3. místo SDH Jankov „B“ starší 
4. místo SDH Mrač „A“ starší - holky 
5. místo SDH Přestavlky „B“ starší 
6. místo SDH Bystřice starší 
7. místo SDH Přestavlky „A“ starší 
8. místo SDH Krhanice starší 
 
 

MAŠKARNÍ BÁL 

SK Mrač uspořádal dne 9. března 2019 tradiční maškarní bál. Kromě hojné účasti veřejnosti zavítalo na maškarní také 
více než padesát maškar. K maškarnímu reji hrála skupina UNIGENA. Zvláštností tomboly byla jedna z cen – živý králík.  
SK Mrač děkuje všem zúčastněným a doufá, že dorazí na maškarní bál i v příštím roce. 

vedení SK Mrač 
 

3x foto: Kateřina Dvořáková 
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PŘED 100 LETY: NAROZENÍ ČESKOSLOVENSKÉ KORUNY 
„Drahota nejen že neubývá, ale spíše ještě přibývá; ceny na všechno stoupají do závratné výše, peněz je sice dost, ale zboží 
není. Úroda a sklizeň byla ucházející, ale zima přišla záhy – koncem října již padal sníh a zůstal ležet – mrzlo jako  
o masopustě tak že mnoho brambor a řípy zmrzlo a mnoho polí zůstalo neoseto. 
Jinak možno pozorovati, že v republice vane jiný vzduch. Byly samé oslavy, přijížděli vynikající cizí hosté, legionáři z Francie  
a Itálie se svými vůdci….“ 

Kronika obce Mrače, rok 1919 (str. 80-81) 
 
Před sto lety prožívali naši prapředci první měsíce v nově vzniklé Československé republice. Poměrně stručný zápis 
kronikáře Františka Svobody, věnovaný roku 1919, potvrzuje, že každodenní život byl provázen 
všudypřítomným nedostatkem i toho nejzákladnějšího. Během války došlo k úpadku zemědělské výroby způsobeného 
zejména odchodem mužů na frontu, snižováním stavu dobytka a osevních ploch doprovázeného klesajícími výnosy plodin. 
Průmyslová výroba, která dosud výhradně podporovala válečné úsilí monarchie, se jen zvolna vracela k mírové produkci. 
Přestože „v republice vane jiný vzduch“ plný naděje na lepší zítřky, realita je podstatně tvrdší, než se zdálo ve dnech těsně 
po vyhlášení samostatnosti. 
  
Již v roce 1915 byl na našem území zaveden přísný 
přídělový (lístkový) systém, který pokračoval  
i těsně po vzniku Československa ve stejném rámci 
jako během války. Na příděl byly chleba, mouka, 
cukr, káva, mléko, tuky, oleje, máslo, sůl, látky, 
boty, mýdlo, tabák, svíčky, petrolej, uhlí a další. Ve 
srovnání  
s posledními měsíci války byl počátek roku 1919 ve 
znamení mírného zvýšení potravinových dávek. 
Každý občan měl ale nárok pouze na 2,1 kg mouky 
týdně, přičemž lidé těžce pracující a vojsko na 3,15 
kg mouky (ke zvýšení na 3 kg týdně došlo až po 
žních v roce 1919). V obchodech se stále ještě 
platilo rakousko-uherskými korunami, které v té 
době současně obíhaly i v ostatních nástupnických 
státech bývalé monarchie. Přestože válka 
československé hospodářství poznamenala, bylo 
stále mnohem vyspělejší než v Rakousku,  
v Maďarsku, v Rumunsku nebo v Polsku 
(nástupnických státech rozpadlého mocnářství). 
Přes naše společné hranice s těmito státy se k nám 
tlačily jejich inflační peníze, které se stále ještě 
tiskly ve Vídni a v ničem se nelišily od peněz, které 
platily u nás. To bylo dlouhodobě neudržitelné. 
 
V březnu přesně před sto lety proto vznikly první 
československé peníze. Podle zákona, 
předloženého ministrem financí dr. Aloisem 
Rašínem (1867-1923), b\la provedena tzv. mě- 

Kolkovaná státovka v hodnotě 10 Kč 

Kolkovaná státovka v hodnotě 20 Kč 

nová rozluka, která v hotovostním oběživu spočívala  
v okolkování stávajících rakousko-uherských bankovek.  
                     
                 (pokračování na straně 8) 
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Zákon byl schválen 25. února 1919 a již následující den byly zcela uzavřeny československé hranice. Samotné kolkování 
bylo naplánované na dny od pondělí 3. března do neděle 9. března 1919. Tehdy u nás obíhaly bankovky v hodnotách  
1, 2, 10, 20, 25, 50, 100, 200 a 1000 Korun. Okolkovány byly pouze bankovky tzv. rozhodujícího oběživa v hodnotách 10, 
20, 50, 100 a 1000 Korun. Jednokoruny a dvoukoruny kolkovány nebyly a zůstaly dočasně v oběhu společně s rakousko-
uherskými mincemi. Také bankovky po 25 a 200 Korunách nebyly okolkovány, protože se nehodily do hodnotové 
skladby budoucích československých korun. Při předložení k okolkování byly vyměněny za jiné hodnoty. 
 
Jak přesně okolkování probíhalo? Jednalo se o náročnou organizační a legislativní akci. Po celé zemi bylo k tomuto účelu 
zřízeno 13 hlavních a 410 okresních komisariátů s přibližně 1500 sběrnami, které byly pověřeny sebráním a okolkováním 
bankovek. K okolkování byly nejprve připuštěny peněžní ústavy, potom venkovské obce, dále okresní město a nakonec 
obchodníci a živnostníci. Ti byli pod hrozbou ztráty koncese povinováni přijímat platby v neokolkovaných i kolkovaných 
bankovkách po celou dobu kolkovací akce. Obyvatelé Mrače se tedy pro nové peníze vypravili do Benešova. Každému  
z nich byla polovina jeho bankovek okolkována a tím se z nich staly československé státovky – první peníze 
Československé republiky. Druhá polovina se nekolkovala, byla mu zadržena a místo ní obdržel vkladní list, který 
představoval 1 % zúročitelnou pohledávku u Československé republiky v hodnotě zadržených korun. „Pohledávka tato 
se nesmí nikomu postoupiti. Co se s pohledávkou tou stane, určí se zvláštním zákonem.“ (např. mohla být použita na 
splacení dávky z majetku). 

Kolky v hodnotách 10h, 20 h, 50 h a 1 K se lepily přímo na bankovku, vpravo je předloha 10 K kolku, který byl na bankovku vytištěn. 

Kolky, které se na bankovky lepily, měly hodnotu 1 % nominální 
hodnoty kolkované bankovky, takže zněly na 10, 20 a 50 h 
(haléřů), 1 a 10 K (korun). Kromě 10 K kolků, které se tiskly přímo 
na bankovku, se měly kolky nalepovat na „maďarskou“ stranu 
bankovky na uherský státní znak. Pro rakousko-uherské bankovky 
bylo typické, že jejich lícní strana byla tzv. „rakouská“ s textem 
téměř výhradně německým. Rub byl označován jako tzv. 
„maďarská“ strana s maďarským textem. Pro ostatní národy 
monarchie zbyl vždy jen nepatrný prostor, ve kterém byly uvedeny 
pouze hodnoty bankovky v jejich národních jazycích. Tento princip 
se poprvé objevil již v roce 1881 a vyvolal značné pobouření 
zejména u české veřejnosti. 
 
Vraťme se ale zpět ke kolkování. Během této akce byl také 
proveden soupis válečných půjček Rakousko-uherské banky, 
vkladů, cenných papírů, běžných účtů, majetku různých forem  
a drahých kovů. Bylo zapotřebí více než 15 tisíc pracovníků  
z peněžnictví a ze státní správy včetně učitelů a duchovních. Na 
našem území obíhalo přes 8 miliard rakousko-uherských  Obě strany kolkované státovky v hodnotě 100 Kč;                           

nahoře „maďarská” strana, dole „rakouská” strana 
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korun, k okolkování jich bylo předloženo přes 7 miliard. Kolkované peníze zůstaly v oběhu až do června roku 1920, 
zatímco neokolkované oběživo (jedno a dvoukoruny) přestalo platit k 16. říjnu 1919. Současně v průběhu druhé 
poloviny roku 1919 byly postupně tištěny a uváděny do oběhu nové československé státovky. 

 

 

 

 

 

Jedním z důvodů tohoto spěchu bylo obrovské množství falešných 
kolků, které se k nám dostávaly především z Rakouska,  
z Maďarska, z Německa i z Polska. Především ze spekulativních 
důvodů, ale z velké části i politických, jich byly přes hranici 
pašovány celé archy. Falzifikáty kolků nebylo obtížné  
v zahraničí získat, jejich prodej v Budapešti nebo ve Vídni byl zcela 
veřejný. Obchodovalo se s nimi jako s kterýmkoliv jiným zbožím. 
Nebylo složité je nalepit na místní inflační bankovky a po 
převezení do Československa je uvádět do oběhu. Tím, jak se  
v těchto státech postupně zhoršovala ekonomická situace, šlo  
o velmi výnosnou činnost. … 

 
Československá koruna si držela svoji hodnotu, nejsilnější byla v květnu 1919, kdy odpovídala 33 švýcarským centimům 
(třetině franku). Její hodnota sice poté klesla, ale po dobu platnosti kolkovaných státovek byla vždy více než 
dvojnásobná oproti rakouské nebo maďarské koruně. Falzifikáty pocházely z mnoha padělatelských dílen a často 
bylo obtížné je od pravých kolků rozeznat. Pozoruhodné je, že na našem území bylo evidováno méně než deset 
skutečných padělatelských dílen, zatímco těch zahraničních byly stovky. Bankovní úřad ministerstva financí musel 
ze zákona konfiskovat každý zadržený falzifikát, aniž by měl poškozený nárok na jakoukoliv náhradu. Bohužel často 
zůstal černý Petr těm, kteří s paděláním neměli nic společného… 

 

 

 

 

Přestože byla tato epizoda v dalším měnovém vývoji Československé republiky krátká, její význam byl nesporný. 
Předznamenala přísnou měnovou politiku prosazovanou ministrem financí Rašínem, která zabránila ožebračení 
obyvatelstva inflací zuřící tehdy v celé řadě evropských států.              Pavel Hejzlar 
Použité prameny:  Kronika obce Mrače  
J. Štěpek: Sto let přídělových systémů na území bývalého Československa 1915-2015,  
Národohospodářský ústav Josefa Hlávky, Praha 2014  
J. Sém: Papírové peníze na území Československa 1762-1975, ČNS Hradec Králové, 1975  
J. Holna: Pokyny pro kolkování bankovek v roce 1919, KSPP – Notafilie, 30/1984  
B. Hlinka: Několik poznámek k množství a původu padělaných čs. bankovkových kolků 1919, KSPP – Notafilie – P15/1986  
Z. Šustek: Monetary ups and downs, Národna banka Slovenska, Kremnica 2009 

Rakousko-uherské jedno- a dvoukoruny, které nebyly připuštěny ke kolkování, zůstaly v platnosti až do 15. 10. 1919 

Zachycené a úředně znehodnocené státovky s padělanými kolky 

Kolkované peníze byly postupně 
nahrazeny novými státovkami 
Republiky Československé - první z 
nich byla stokoruna, která platila již 
od 7. 7. 1919 
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Z KRONIKY OBCE 
ROK 1939: Okupace Německem a vznik Protektorátu Čechy a Morava 
Přesně před 80 lety – v březnu roku 1939 obsadila německá vojska okleštěné Československo a byl vyhlášen Protektorát 
Čechy a Morava. Toto pohnuté období naší historie zachytil mračský kronikář Josef Šach takto: 

„Dne 14. března 1939 sešel se v Bratislavě sněm zvolený na Slovensku totalitním způsobem a odhlasoval odtržení Slovenska 

od Československé republiky. Na rozkaz Hitlerův tlumočený D
rem

 Tisou prohlásil slovenskou samostatnost. Prvním 

presidentem slovenské republiky byl zvolen předseda Hlinkovy strany a jeho nástupce D
r
 Tiso. 

Dne 14.III. odjel president D
r
 Hácha s ministrem zahraničí D

rem Chvalkovským do Berlína k audienci u Hitlera, kde byl 
donucen požádati jej, aby převzal ochranu nad okleštěným státem. Je to historický mezník v dějinách utrpení našeho 
národa, neboť druhého dne německé vojsko obsadilo bez odporu z naší strany zbývající území státu a v dopoledních 
hodinách vjelo do Prahy. 

Dne 16. března vydal Hitler na staroslavném hradě českých králů v Praze výnos, jímž byl ze zemí Čechy, Morava a Slezsko 
zřízen tzv. „Protektorát Čechy a Morava“ a prohlášen za trvalou součást německé říše. Prvním protektorem byl jmenován 
svobodný pán šlechtic von Neurath, kdysi Hitlerův zahraniční ministr. Samostatný československý stát přestal de facto 
existovati.  

Opuštěni a zrazeni bývalými spojenci stali jsme se lehkou 
kořistí nenasytných Teutonů, jimž se z tohoto úspěchu 
zatočila hlava a kteří doufali, že přišel čas, kdy se mohou 
uskutečniti jejich šílené plány a touhy po světovládě. 
Srdce se nám zachvívala bolestí a pěst bezmocně 
zatínala. Ztratili jsme samostatnost podlehnuvše 
hrubému násilí. Začíná doba strádání a utrpení nás 
všech, trnitá cesta českého národa v předvečer  
a v průběhu druhé světové války. 

V důsledku bezmocnosti byla přijata okupace jako nutné 
zlo s pocity stísněnosti, ale u většiny obyvatel s horoucí 
vírou, že tento stav je přechodný, ale na konec přece jen 
pravda zvítězí. 

První rok války byl ve znamení německých úspěchů  
a příprav na útok na západ. Hospodářská situace  
v Protektorátu se stále zhoršovala, předměty denních 
životních potřeb mizely z trhu, a proto byly podle němec- 

kého vzoru pro příděl potravin zavedeny potravinové lístky, na které bylo možno zakoupiti pro určité období omezené 
množství potravin.“ 

O konkrétních událostech, které se staly v Mrači  
v roce 1939, se v kronice mnoho nedočteme. 
Kronikář Šach zaznamenal pouze onemocnění 
dvou osob z Podmračí břišním tyfem a úmrtí své 
matky, paní Marie Šachové. Život v protektorátní 
Mrači (neboli Mratschi) připomíná dobová 
pohlednice, která svou ponurostí věrně vystihuje 
atmosféru onoho období před osmdesáti lety. 

 
Citace pochází z: "Kronika obce Mrače"  

připravila Pavlína Žáková, zastupitelka obce  
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připravila Pavlína Žáková ve spolupráci s Františkem Zvolským, starostou obce, Jiřím Frantlem, zástupcem ředitele v ZŠ Poříčí  

 
 
 
 
 
 

BLÍŽÍ SE ZÁPISY DO ŠKOLY, DO ŠKOLKY – KAM S DĚTMI? 
S jarem nastává období, kdy se rodiče rozhodují, do které základní či mateřské školy umístí své ratolesti. Obec Mrač nemá 
vlastní školu ani školku, proto většina dětí navštěvuje školy v okolí. Pokusili jsme se v tomto článku shrnout základní 
informace, jaké možnosti se mračským dětem nabízejí. 
Pokud jde o základní školu, historicky spádovou školou byla pro Mračany škola v Poříčí nad Sázavou. V současnosti sice 
smlouva o spádovosti mezi Mračí a Poříčím uzavřená není, nicméně stále naprostá většina dětí z Mrače najde v poříčské 
škole místo. Do základní školy v Poříčí chodí v současnosti přibližně 70 % mračských dětí ve školním věku a do školky něco 
přes 60 % mračských dětí ve věku 3-6 let. Zbývající děti navštěvují další školy v okolí – v Benešově, Čerčanech či církevní 
školu v Petroupimi. 
Děti z Mrače jsou tak v poříčské škole nejpočetnější skupinou po dětech z Poříčí – tvoří přibližně jednu pětinu děti  
v poříčské základní škole a třetinu dětí ve školce. Školu v Poříčí dále navštěvují děti z Nespek, Městečka, Borové Lhoty  
a dalších obcí.  Obec Mrač v současnosti vyjednává smlouvu o spádovosti s Poříčím nad Sázavou; její podpis se očekává 
v tomto roce. Na provozní náklady přispívá obec Mrač škole v Poříčí dle aktuálního počtu mračských žáků a rovněž 
spolufinancuje investice na její rozšíření či potřebné opravy. 
Pokud jde o školky, mračské děti mají možnost se zapsat i v soukromé školce MiniSvět v Mrači. Tuto školku navštěvuje  
v současnosti 60 dětí ve věku od 2-6 let, z toho 7 dětí z Mrače. Kapacita MiniSvěta je nyní zcela zaplněna a pro příští rok se 
uvolní jen pár míst. Nicméně děti z Mrače mají při zápise přednost před dětmi z jiných obcí. Jistou nevýhodou MiniSvěta je 
finanční nákladnost, na druhou stranu řada rodičů ocení dlouhou otevírací dobu (7-19h), svoz a rozvoz dětí školním 
autobusem, širokou nabídku aktivit a kroužků pro děti i rodiče a také to, že školka přijímá do přípravné třídy děti již od  
2 let. Obec mračským dětem přispívá na školné 800 Kč měsíčně.  
Rodiče, kteří hledají školu komunitního typu s individuálním přístupem, mohou zvážit i zápis v Církevní základní škole a 
mateřské škole ARCHA v Petroupimi. Tato škola klade důraz na poznávání skrze osobní prožitek, výchovu založenou na 
křesťanských hodnotách, osobnostní rozvoj dítěte a větší zapojení rodičů do života školy. Děti jsou vzdělávány ve věkově 
smíšených skupinách (malotřídkách). I v Petroupimi se platí finanční příspěvek na vzdělávání, přičemž je brán ohled na 
sociální situaci rodiny.  Základní školu Archa v současnosti navštěvují 3 děti z Mrače.  
Už jste se rozhodli? Pokud ano, nezapomeňte si do diáře zapsat termín zápisu: 
 ZÁKLADNÍ ŠKOLA MATEŘSKÁ ŠKOLA 

Poříčí nad Sázavou  4. dubna od 12-16:30 h  první polovina května  

Benešov – Jiráskova, Dukelská a Na Karlově 3. a 4. dubna od 14-17 h   

Benešov - Hodějovského  4. dubna od 14-16 h  

ARCHA Petroupim 11. dubna od  8:15-12 h 14. května od 14-17 h  

Čerčany  2. dubna od 14-17 h a 3. dubna od 14-16 h  7. května od 13:30-17 h  

Připravila Pavlína Žáková ve spolupráci s Františkem Zvolským, starostou obce, Jiřím Frantlem, zástupcem ředitele v ZŠ 
Poříčí nad Sázavou,  a Petrem Kuckem, jednatelem mateřské školy MiniSvět Mrač  
 

V Mrači se přece žije krásně            
Povídání o životě v Mrači a o psaní obecní kroniky s paní 
Marií Fialovou, dlouholetou obecní kronikářkou, která 
minulý rok oslavila devadesáté narozeniny. 

Jsem ráda, že jste souhlasila s rozhovorem do Mračského 
zpravodaje, protože bude jistě pro jeho čtenáře, ať už pro 
ty, co vás znají, či pro nově příchozí, kteří ještě neměli tu 
příležitost Vás poznat, zajímavý. Začněme s první otázkou. 
Pocházíte přímo z Mrače? 
Ano, i moji rodiče a jejich předci tu žili a hospodařili. Za 
svobodna jsem se jmenovala Svobodová. Pocházím ze 
starého selského rodu, který je v Mrači doložen už kolem 
roku 1600. 
Žila jste někdy v průběhu svého života jinde než v Mrači? 
A pokud ne, chtěla byste? 
 
 

 
Žiji celý svůj život v Mrači. V Praze jsem sice čtyři roky 
studovala na Vyšší odborné škole pro ženská povolání, ale 
to jsem dojížděla z Mrače. Jinde jsem žít ani nechtěla, 
v Mrači se přece žije krásně! 

Jaké jsou Vaše nejstarší vzpomínky z dětství, které si 
vybavíte? 
Vzpomínám si na jízdu v kočáře taženém koňmi. To mi byly 
asi dva roky. Příbuzní slavili svatbu, takže se jelo  
s plnou parádou. Pak si vybavuji, to mi mohly být tak čtyři 
roky, že tatínek s maminkou šli na ples tady v Mrači a mě 
s mladším bratrem hlídal dědeček. Uložil nás spát, ale pak 
si zdřímnul a toho jsme využili a vyběhli ven. Běhali jsme 
v noci po dvoře a hledali rodiče. V té souvislosti si 
vzpomínám, jak jsme se také vždy těšili na to, že nám rodiče 
z plesu přinesou ochutnat dorty, které se tam prodávaly,  
a výtěžek z jejich prodeje šel na dobrou věc.  

http://www./
http://www./
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Za Vašeho života se toho v Mrači jistě hodně změnilo. 
Která změna se Vám líbí nejvíc, nejvíce jste ji ocenila? 
Určitě elektřina, a pak také zavedení vodovodu. Jako malá 
si pamatuji, že se svítilo petrolejkou, hlavně za bouřky. 
Jestli si správně vzpomínám, byla do obce elektřina 
zavedena v roce 1932 a poprvé se slavnostně rozsvítily 
žárovky při posvícenské zábavě.  

Na zavedení vodovodu jsme si museli počkat delší dobu. 
Dřív mívala většina statků vlastní studnu, která ale byla 
využívána hlavně pro napojení dobytka a zalévání. Pro 
vodu se chodilo jinak na náves, kde stávala kašna, kam se 
voda přiváděla potrubím z nedaleké obecní studny. Ale 
nebylo to samospádem, takže obsluha potrubí byla 
složitější a zajišťoval ji člověk - tzv. vodák. Využívala se i síla 
větru – u studny stával větrník. Kašna měla na protilehlých 
stranách kohouty, odkud si lidé přivedenou vodu odebírali. 
Úplně si vybavuju ten slastný pocit, jak klečím doma na 
chodbě u kýble s čerstvě přinesenou vodou a lokám ji 
přímo z toho kýble. Ale byl to těžký život, když se musel 
každý krapet vody přinést. 

Můj tatínek se za první republiky podílel na vedení obce, 
býval osadním starostou, jak se říkalo. Staral se hlavně  
o majetek obce. Ještě před druhou světovou válkou se 
podařilo odsouhlasit stavbu vodovodu a byla nakoupena 
většina materiálu. Ale pak přišel protektorát a veškerý 
převážně kovový materiál se musel různě po domech 
poschovávat, aby nebyl zabaven pro válečné účely. U nás 
jsme ho měli ukrytý pod uhlím, pod slámou a tak. Po 
skončení války se nám tatínek svěřil, že mu přišel dopis 
s výzvou, aby materiál vydal. To on ale neudělal a o dopisu 
radši nikomu neřekl. Se stavbou se začalo až nějakou dobu 
po skončení druhé světové války, ale šlo to rychle, protože 
každý přiložil ruku k dílu. Lidé se nemohli dočkat, až budou 
mít vodu až do domu. Voda byla čerpadlem přiváděna ze 
studny položené níže jihovýchodně od obce nahoru na 
kopec do vodojemu v lokalitě „Na Průhoně“. Odtud již 
samospádem byla voda rozváděna potrubím do 
jednotlivých domácností. 

A které změny Vás v Mrači naopak nejvíc zasáhly v tom 
negativním smyslu? 
Rozhodně družstvo. Myslím tím, když začala po únorovém 
komunistickém převratu postupná kolektivizace, a sedláci, 
kteří hospodařili třeba po staletí na svém, byli nakonec 
nuceni předat svůj majetek tzv. Jednotnému zemědělské 
mu družstvu. V té době došlo k řadě mrtvic. Lidé velmi 
těžce nesli, když se museli rozloučit se svým dobytkem, 
koňmi, které vypiplali od mláďat, když byly rozorávány 

 

meze a jejich políčka, která obhospodařovali po celé 
generace, zanikla. Naší rodině zůstala jen střecha nad 
hlavou, tedy samotné obytné stavení. Vše ostatní – pole, 
louky, dobytek, hospodářská stavení, zahrady  
i předzahrádku – zabralo družstvo. Moji rodiče tvrdě 
pracovali v zemědělství dál, tatínek tedy jen krátce, než 
měl vážný úraz. Přitom ale všechen užitek a výtěžek šel 
družstvu, oni byli placeni zcela směšně. Pamatuji si, že se 
začínalo na jedné koruně za tzv. pracovní jednotku, později 
to stouplo na dvě koruny za jednotku. Přičemž takovou 
pracovní jednotkou bylo třeba rozházení několika fůr hnoje 
po poli. A aby toho nebylo málo, museli ještě pracovníci 
mračského družstva sami zvládnout vydělat si pouze svou 
prací na kravín, jehož stavba stála přes jeden milion 
tehdejších korun. Další změnou v obci, která mě 
rozesmutnila, bylo, když obec přišla v devadesátých letech 
o objekt, ve kterém byla restaurace se společenským sálem 
i obchod (čp. 270, pozn. red.). Ten objekt byl postaven 
v roce 1975 v rámci investiční akce Jednoty (tzv. Akce Z)  
a řada obyvatel Mrače musela přiložit ruku k dílu. Při práci 
se tam vystřídalo až čtyřicet brigádníků. Pořádaly se tam 
plesy a zábavy vyhlášené po celém okolí. Po revoluci byl 
objekt nabídnut obci ke koupi, ale tehdejší vedení se 
obávalo, že pro něj nebude dostatečné využití a taky, že 
nebude dost financí na jeho udržování a provoz.  
 
Které školy jste navštěvovala a jaká byla Vaše profese? 
Do obecné školy jsem chodila do Poříčí, později do 
měšťanky do Benešova. A pak jsem studovala čtyři roky na 
Vyšší odborné škole pro ženská povolání v Praze. Studium 
jsem sice začala už na začátku války, ale krátce poté byly 
zavřeny vysoké školy, a tak jsem v něm mohla pokračovat 
až po jejím skončení. Následně jsem dvanáct let pracovala 
jako vychovatelka v družině v základní škole v Poříčí. 
Později jsem pracovala jako učitelka v mateřské škole 
v Benešově, která se nachází nedaleko místního pivovaru. 
Již v důchodu jsem pak ještě osm let učila v jiné mateřské 
škole. 

Vaše profese mě zajímá i z toho důvodu, jestli Vás mohla 
nasměrovat k psaní kroniky. Jak jste se vlastně k psaní 
kroniky naší obce dostala? Po kom jste ji přebírala? 
Zaučoval Vás někdo? 
Kroniku jsem přebírala po panu Sýkorovi. To byl v pořadí 
třetí mračský kronikář. Nejprve psal kroniku pan Šach, pak 
krátce pan Sýkora, který se ale pak odstěhoval na nějakou 
dobu z Mrače. V jejím psaní pokračoval pan Budák a po 
něm opět pan Sýkora, který se do Mrače mezitím vrátil.  
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Když pan Sýkora zemřel, konala se po nějaké době schůze 
národního výboru na sále v čp. 1 (dříve zde bývala hospoda, 
pozn. red.), na které přišla na pořad jednání i kronika. 
Někdo si vzpomněl, asi že jsem měla literární sklony a vyšlo 
mi něco i v časopisu Jiskra. Byla jsem navržena  
a odhlasována jako nová obecní kronikářka. To bylo v roce 
1980. Od té doby nepřetržitě až dodnes zapisuji do obecní 
kroniky, co se událo. Do jejího vedení mě nikdo 
nezasvěcoval.  Začala jsem do ní psát podle sebe. Myslím si, 
že si musí každý kronikář najít svou cestu. Ale absolvovala 
jsem nějaká školení na okrese, co se týče oficiálních 
náležitostí a administrativy, kterou kronika obnáší. 
Vztah k psanému slovu i dějinám ale máme v rodině. Můj 
dědeček František Svoboda si sám pro sebe zapisoval, co se 
kdy událo a právě z jeho soukromých zápisků čerpal první 
kronikář pan Šach, když po svém návratu z ruských legií 
obecní kroniku začínal a potřeboval dopsat předchozí 
období od vzniku samostatné republiky. O dějiny jsem se 
vždycky zajímala i proto, že byly přítomné v naší rodině. 
Možná víte, že v červenci 1775 došlo na Konopišti k selské 
rebelii. Byl tam zastřelen Tomáš Přeučil, sedlák z Mrače čp. 
19. Můj dědeček si vzal Annu Přeučilovou z toho statku. 
Takže o sobě můžu říct, že jsem potomkem rebela. 
 
Jak často do obecní kroniky zapisujete, denně?  
Ne, to ne. Každý den si ale píšu poznámky do kalendáře. 
Zapisuji, jaké bylo počasí, kdy zazpíval kos, přiletěli špačci  
a tak. Pokud je v Mrači nějaká akce, jsem vždycky ráda, když 
mi přinesou plakátek, abych z něj mohla čerpat informace  
a archivovat jej. Následně si své poznámky rozepisuji více 
zeširoka do poznámkového sešitu a potom, když mám vše 
pro zápis připraveno, ručně vše přepíši do kroniky. 
Používám při psaní dokumentní inkoust, aby zápisy 
přetrvaly. 
 
Jaké vlastnosti by měl podle Vás mít dobrý kronikář? 
Takový člověk by měl mít oči otevřené a se zájmem 
sledovat, co se okolo něho děje. V neposlední řadě by měl 
chovat lásku k té obci, místu, kde žije. 
 
Stalo se Vám, že jste někdy za těch více jak třicet osm let 
chtěla takříkajíc pověsit psaní kroniky na hřebík? 
Ne, to jsem nikdy nechtěla. Psaní kroniky je moje životní 
radost. 
Která událost, kterou jste do kroniky zapisovala, Vás 
nejvíce zasáhla, ať už v pozitivním či negativním smyslu? 
V pozitivním smyslu bylo příjemné zapisovat události spo- 

 

jené se sametovou revolucí, jak se chodilo chrastit klíči  
a jiné. V tom negativním mě napadají spíše zápisy 
předchozích kronikářů. Smutný byl zápis, jak Němci 
zastřelili pana Ehla. To bylo tak. Ke konci druhé světové 
války se v Mrači dala dohromady partyzánská skupina. 
Rozhodli se, že v Hůře vykolejí vlak s nákladem, Němci se už 
tenkrát stahovali ku Praze. Dali na koleje zábranu a vlak 
vykolejil. Ale než stihli uprchnout, vyskákali z vlaku Němci  
a začali po nich střílet. Pana Ehla, místního listonoše, 
postřelili a chudák v nemocnici zemřel. V obecní kronice 
taky můžete najít zápis s označením Zranění Jaroslava 
Svobody z roku 1955. Stalo se to rok poté, co zemřel můj 
bratr a já jsem byla doma s ročním synem. Tatínek se vracel 
z pole vozem domů na oběd. Když projížděl úvozem (cesta 
ven z obce na jih vedoucí k dnešní obecní ovocné aleji, 
pozn. red.), dojel jej znenadání zezadu druhý vůz, kterému 
se splašili koně. V úvozu nebylo kam uhnout, a tak se 
nedalo srážce vozů zabránit. Náraz tatínka vymrštil 
dopředu, spadl na zem a oba vozy s koňmi přes něj přejely. 
Naši splašení koně doběhli přes vesnici až  
k Topolovům, kam jsem pro ně musela běžet. Tatínek byl 
celý rozlámaný a prožil si v nemocnici klinickou smrt. 
Naštěstí se ale z toho zázrakem zotavil a žil ještě dalších 20 
let. Zůstal však bez možnosti dále pracovat a s invalidním 
důchodem dvě stě osmdesát korun měsíčně. 
 
Blížíme se ke konci našeho rozhovoru. Zde je má poslední 
otázka. Co byste popřála Mrači a jejím obyvatelům? 
Jak už jsem říkala, v Mrači se žije krásně, máme tu krásnou 
krajinu i dobré spojení na Prahu a na jih republiky. Tak 
nezbývá než obyvatelům Mrače popřát, aby tu všichni žili 
v družné pospolitosti a byli spokojení a šťastní.  

Děkuji Vám za rozhovor a přeji Vám do dalších let pevné 
zdraví a hodně radosti při psaní obecní kroniky. 

připravila Věra Pilátová 
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 Jak se stát ženou? 
Ke konci minulého roku byla v Mrači založena základní organizace Českého svazu žen z.s. Jak říká její předsedkyně, Mgr. 
Martina Poupětová: „Měly jsme pocit, že tu je prostor pořádat více aktivit pro děti i pro dospělé. Zorganizovaly jsme 
svépomocí asi dvě akce a následně se rozhodly založit za účelem pořádání dalších akcí a aktivit pobočný spolek ZO ČSŽ 
Mrač spadající jako tzv. základní organizace pod Český svaz žen z.s. V tuto chvíli čekáme na zápis do spolkového 
rejstříku.“ Jejich aktivita vzbudila zájem, a tak ZO ČSŽ Mrač v nedávné době uspořádala neformální setkání svých 
zakládajících členek se zájemkyněmi o členství.  
Zde se bylo možné mj. dozvědět, jak se mohou zájemkyně stát členkami. „Stát se naší členkou je velice jednoduché, 
stačí tři kroky: Zaprvé vyplnit a podepsat přihlášku. Zadruhé být přijata stávajícími členkami za novou členku na 
shromáždění členek základní organizace. A zatřetí zaplatit členský příspěvek, který činí 300 Kč ročně. Budeme rádi za 
každou novou členku, protože při organizování jakékoliv akce je každá pomoc vítaná,“ uvádí předsedkyně ZO ČSŽ Mrač. 
Přihlášky a veškeré potřebné informace je možné dostat u ní, popř. napsat na e-mail: zo.csz.mrac@seznam.cz. Další 
setkání členek a příznivkyň ZO ČSŽ Mrač je plánováno na 23. května 2019 od 20:00 v obecním sále.  
Nadcházející akcí pořádanou ZO ČSŽ Mrač bude Jarní bazar pro děti i dospělé s nádechem Velikonoc ve dnech 4. až 8. 
dubna 2019.              připravila Věra Pilátová 

 STANE SE 
Co plánuje 

Sdružení zdravotně 
postižených 

v příštích 
měsících? 

• Duben 2019 – zdobení 
stromu na návsi 
velikonočními vajíčky 

• Dne 29. 4. 2019 – Výlet 
do Prahy – Břevnovský 
klášter 

• Květen 2019 – Celodenní 
výlet autobusem do 
Nových Hradů a okolí 

• Dne 8. června 2019 – 
Posezení s dechovou 
hudbou v obecním sále 

 
Kromě toho se konají 
pravidelná setkání v salónku 
mračské restaurace, a to 
každou druhou středu 
v měsíci od 14:00 hodin.  

za Sdružení zdravotně 
postižených 
Anna Veselá 

 

Sousedské posezení na návsi 

Obec Mrač ve spolupráci s místními spolky si dovoluje všechny srdečně pozvat na 
Sousedské posezení na návsi, které se uskuteční v sobotu dne 15. 6. 2019 od 14:00 
hodin. 
V odpoledních hodinách vystoupí dechová hudba Vranovanka, od 16:00 hodin bude 
probíhat zábava pro děti - písničky, soutěže, kouzla, scénky, od 20:00 hodin začne 
zábava – zahraje kapela  UNIGENA.  
Moderátorem odpoledního programu bude Zdeněk Podhůrský.  
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Ozvěny z okolí aneb co se v okolí děje zajímavého 
Velikonoce  
Velikonoční bohoslužby 2019 

• Květná neděle 14. 4. od 8:30 hodin – Poříčí nad Sázavou 
• Zelený čtvrtek 18. 4. od 18:00 hodin – Poříčí nad Sázavou 
• Velký pátek 19. 4. od 14:00 hodin – Poříčí nad Sázavou - křížová cesta, bohoslužba od 18:00 hodin 
• Vigilie Zmrtvýchvstání Bílá sobota 20. 4. od 20:00 hodin – Poříčí nad Sázavou 
• Zmrtvýchvstání Páně 21. 4. od 8:30 hodin – Poříčí nad Sázavou 
• Pondělí velikonoční 22. 4. od 8:30 hodin – Poříčí nad Sázavou (sv. Petra a Pavla) 

Velikonoční výstava  od 1. 4. do 16. 4. 2019 v Čerčanech 
Velikonoce na hradě v Týnci dne 21. 4. 2019 od 13:00 hodin – Hrad a muzeum Týnec nad Sázavou – velikonoční dílny, 
minitržiště 
 
 

Jiné jarní akce duben až červen 2019 
• Dálkový pochod Posázavím – krajem Josefa Suka – 42. ročník dne 13. 4. 2019 start od 7:00 do 10:00 hodin – Týnec nad 

Sázavou u Bisportu 
• Farmářský trh dne 13. 4. 2019 od 8:00 hodin – Masarykovo náměstí v Benešově – první letošní trh 
• Pyšelský kopeček 2019 dne 13. 4. 2019 od 9:00 hodin – 4. ročník běžeckých závodů – sraz a start na zahradě hasičské 

zbrojnice v Pyšelích  
• Čistá řeka Sázava 2019 od 12. do 14. 4. 2019 – tradiční jarní úklid řeky Sázavy, více na http://www.cistarekasazava.cz/    
• Čerčanské handlování dne 27. 4. 2019 – První čerčanský bazar rostlin a hraček – Hospic Dobrého Pastýře 
• Benešovský jarmark dne 1. 5. 2019 od 9:00 hodin – Masarykovo náměstí v Benešově 
• Bojovka na hradě dne 10. 5. 2019 od 18:00 do 20:00 hodin – Hrad v Týnci nad Sázavou 
• Pouť v Hospici Dobrého Pastýře dne 12. 5. 2019 od 14:00 do 18:00 hodin – Čerčany  
• Pochod Praha – Prčice dne 18. 5. 2019 – 54. ročník 
• Noc kostelů  dne 24. 5. 2019 od 17:30 hodin – Poříčí nad Sázavou – tvořivá dílna nejen pro děti, koncert, komentované 

prohlídky obou kostelů  
• S lehkostí motýla dne 25. 5. 2019 od 10:00 do 14:00 hodin – Festival pro děti na zahradě Společenského centra v Týnci 

nad Sázavou s doprovodným programem pro rodiče  
 

• Muzejní noc na hradě 
v Týnci dne 2. 6. 
2019 od 17:00 hodin – 
Hrad a muzeum Týnec 
nad Sázavou 
 

• Cesta za pohádkou dne 
18. 6. 2019 od 15:15 
hodin do 18:00 hodin – 
sraz u vstupu do 
Konopišťského parku 
(stará brána) v blízkosti 
fotbalového hřiště  
 

• SVATOJÁNEK – 
procházka kouzelným 
lesem nejen pro děti dne 
23. 6. 2019 od 15:00 
hodin v Oboře v Pyšelích 
 

 
 

http://www.cistarekasazava.cz/
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Termín Název akce Místo konání 

4. až 8. dubna 2019 Jarní bazar pro děti i dospělé s nádechem Velikonoc Hasičská zbrojnice 
6. dubna 2019 od 9:00 hodin Jarní úklid v obci Celá obec 
7. dubna 2019  od 13:30 hodin Vynášení Smrti – Morany Začátek: náves 
19. dubna 2019 9:30 hodin Velikonoční běh Tužinkou – 2. ročník Start: před OÚ Mrač 
26. dubna 2019 od 16:00 hodin Sběr železného šrotu Celá obec 
30. dubna 2019 od 18:00 hodin Pálení čarodějnic aneb Filipojakubská noc, stavění májky Náves 
19. května 2019 od 17:00 hodin  Májová pouť v Mrači ke sv. Janu Náves 
20. až 26. května 2019 Sousedský týden Celá obec 
8. června 2019 Mračský Florián Náves  
15. června 2019  od 14:00 hodin Sousedské posezení na návsi  Náves 

KALENDÁRIUM 

 

Vážení čtenáři, 

své články, pozvánky na akce  
i náměty na různá témata 
můžete zasílat na e-mail: 
zpravodaj@mrac.cz. Uvítáme 
mezi sebou nové přispěvatele. 
Také budeme rádi, když nám 
dáte vědět, jaká témata by Vás 
zajímala, o čem byste si rádi 
přečetli. Uzávěrka příštího čísla 
zpravodaje je plánována na  
1. června 2019. 

 

Redakce 
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